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قیمت )به تومان(نوع سکه
1/250/000سکه تمام طرح جدید
1/230/000سکه تمام طرح قدیم

646/000نیم سکه
355/000ربع سکه

250/000گرمی
123/400هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3/909دلار
4/718یورو
5/300پوند

1/158لیر ترکیه
1/076درهم امارات

آمارهای رســمی تجارت خارجی کشورمان 
نشان می دهد کشــورهای اروپایی به خوبی از 
فرصت برجام استفاده و صادرات کالا به ایران را 

دوچندان کرده اند. 
توافق هسته ای برجام در تیرماه سال 1394 به امضا 
رســید و اجرای آن از دی ماه همان ســال شروع شد. 
بنابراین مقایســه روند واردات کالای کشورها به ایران 
در ســال جاری نســبت به ارقام سال 1394، می تواند 
محک خوبی برای ارزیابی آثار برجام بر تجارت خارجی 

کشور باشد.
به گزارش مشرق، بر اســاس آمار تجارت خارجی 
کشــور، واردات کالا از آلمان در پنج ماه اول سال 96 

نســبت به مدت مشابه سال 95 بالغ بر 10/3 درصد و 
نسبت به مدت مشــابه سال 94 یعنی زمانی که هنوز 
برجام اجرا نشده بود، 46/4 درصد رشد پیدا کرده است. 
ایتالیا نیز از برجام بهره چشمگیری برده به طوری که 
واردات کالای ایران از ایتالیا در پنج ماه نخست امسال 
نســبت به مدت مشابه سال قبل 21/8 درصد و نسبت 
به مدت مشابه ســال 94 و قبل از برجام 42/3 درصد 

بیشتر شده است. 
هلندی هــا هم از برجام برای صادرات کالا به ایران 
استفاده کرده و در پنج ماه اول امسال صادرات به ایران را 
نسبت به مدت مشابه سال قبل 42/1 درصد و نسبت به 
مدت مشابه سال 94 بالغ بر 78/3 درصد افزایش داده اند. 

اما فرانسوی ها سود بیشــتری از برجام برده اند به 
طوری که واردات کالاهای فرانســوی از جانب ایران در 
پنج ماه اول امسال نسبت به مدت مشابه سال 95 بالغ 
بر  24/6 درصد و نسبت به مدت مشابه سال 94 یعنی 
دوران قبل از برجام 107/3 درصد رشد پیدا کرده است. 
این آمار گویای آن است که فرانسه توانسته صادرات 
کالا به ایران پس از برجام را بیش از دو برابر افزایش دهد. 
جالب آنکه انگلیسی ها زرنگ تر از فرانسوی ها بوده اند 
و صادرات کالا به ایران را در دوران پســابرجام رشــد 
خارق العاده ای داده اند. بر اســاس آمار تجارت خارجی، 
واردات کالای ایران از انگلستان در پنج ماه اول امسال 
182 درصد بیشتر از رقم مشابه سال 95 و 163/4درصد 

بیشتر از رقم مشابه سال 94 بوده است. 
بر این اساس می توان گفت انگلیسی ها پس از برجام 

صادرات کالا به ایران را تقریبا سه برابر کرده اند. 
این در حالی است که رهبر انقلاب در نامه ای که در 
تاریخ 29 مهر 94 خطاب به رئیس جمهور در خصوص 
اجرایی شــدن برجام نوشــتند، تذکر دادند: »مراقبت 
فرمایید که وضعیّت پس از برداشته شدن تحریم ها، به 

واردات بی رویهّ نینجامد«
بــا این وجود می بینیم که بعضا افزایش دو و ســه 
برابری در واردات کالا از برخی کشــور های اروپایی رخ 
داده و پــس از برجام به نوعی دروازه های بازار ایران به 

روی کالاهای غربی باز شده است.

یک اقتصاددان گفت: بزرگ ترین 
مشکل کشور، رکود و بیکاری است 
و اینکه می گوینــد از رکود خارج 

شده ایم نادرست است.
به گزارش خبرگزاری صداوســیما، 
مرتضی الله داد در یک برنامه تلویزیونی 
درباره وضعیت اقتصاد کشور اظهار کرد: 
برای بخش خصوصی، آینده مرز مشخص 

یک اقتصاددان:

 ادعای خروج از رکود
 واقعی نیست

نیســت و دریافت تسهیلات ارزی آزمون و خطاست. سرمایه گذاری و 
گشایش اعتبار خارجی باید در صنعتی باشد که درآمد ارزی داشته باشد.

وی ادامه داد: اگر بخش خصوصی بتواند نرخ ارز را پیش بینی کند، 
دریافت تســهیلات ارزی برای آن مناســب است اما اکنون با توجه به 
فناوری قدیمی و تولید کالا با قیمت تمام شــده بالاتر، قدرت رقابت 

حتی با کشورهای همسایه را نداریم.
این اقتصاددان با یادآوری درخواســت روسیه و قطر برای واردات 
کالای ایرانی به کشورهایشــان افزود: کالاهای ما، قابل رقابت نبود. ما 
علاوه بــر تولید کالاهای صادراتی باید زیرســاخت های صادراتی هم 
ایجاد کنیم. ما درحالی که راهبرد توســعه صنعتی داشتیم اما به هیچ 
یک از بندهای آن عمل نکردیم و مشــخص نیســت کشور را به کدام 

سو می خواهیم ببریم.
الله داد درباره وضعیت سرمایه گذاری در کشور گفت: دولت نمی تواند 
در اقتصاد سیاســت گذار باشد و دخالت کند اما برای گشایش خطوط 
اعتباری و فاینانس تعهد ندهد. دولت باید دست از دخالت در اقتصاد 
بــردارد زیرا پول نفت وجود ندارد و این درآمد کاهش خواهد یافت و 

اشتباهاتش مشخص می شود.
وی خاطرنشان کرد: از ابتدای دولت یازدهم 65 درصد تورم داشته ایم 
اما نرخ ارز 10 درصد افزایش یافته اســت. این مسئله موجب می شود 

که تولیدکننده به سمت واردات برود.
این اقتصاددان درباره سرمایه گذاری های خارجی هم گفت: درحالیکه 
هنوز زمینه ها برای گشایش خطوط اعتباری و سرمایه گذاری خارجی 
فراهم نشده، دولت به سمت تأمین مالی خارجی و فاینانس رفته است. 
البته فاینانس هایی هم که قرارداد آنها امضا شــده، بیشتر برای صنایع 

نفتی و معادن به کار گرفته می شوند.
الله داد دربــاره ادعای دولت مبنی بر خروج ازرکود هم اظهار کرد: 
بزرگترین مشکل کشور رکود و بیکاری است و اینکه می گویند از رکود 

خارج شدیم نادرست است.

اداره کار شــهر بندرعباس با اعلام اینکه شرکت نفت ستاره 
خلیج  فارس هیچ دلیــل موثر و موجهی مبنی بر قطع همکاری 
و تغییر شــرایط کار ارائه نکرده، اخراج نیروهای این شرکت را 

غیرقانونی دانسته و رأی به بازگشت به کار این نیروها داد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، اداره کار شهرستان بندرعباس پس از 
اعتراض 100 نفر از نیروهای پالایشــگاه ستاره خلیج  فارس به اخراج از 
محل کارشان، با برگزاری جلسه بررسی و دادخواهی، حکم به غیرقانونی 
بودن اخراج نیروها توســط کارفرما )شرکت نفت ستاره خلیج  فارس( و 

بازگشت نیروها به کار را صادر کرد.
در متن این حکم آمده است: این نیروها در حالی که تا پایان شهریور 
سال جاری با پالایشگاه نفت ستاره خلیج  فارس قرارداد داشتند، در پی 
تصمیم های مدیریتی مبنی بر انتقال این نفرات به مجموعه پیمانکاری، 
از تاریخ 11 شــهریور از ورود به پالایشگاه منع شده بودند. در اداره کار 
شهرســتان بندر عباس طی جلسه ای که در تاریخ 15 شهریور با حضور 
نماینده حقوقی و مدیر منابع انسانی پالایشگاه نفت ستاره خلیج  فارس، 
نماینده های کارگری و کارفرمای اداره کار و نیز نمایندگان پرسنل اخراجی 
تشکیل شد، پس از استماع نظرات طرفین و با توجه به مدارک، شواهد 
و قراین موجود که طرفین ارائه نمودند و نیز با توجه به اینکه شــرکت 
نفت ســتاره خلیج فارس و نمایندگان آن هیچ دلیل موجهی برای اخراج 
این نفرات و در ادامه انتقال آنها به مجموعه پیمانکاری ارائه ننمودند، به 
اتفاق آرا حکم به بازگشــت به کار این پرسنل داده است که نظر کتبی 
این اداره در تاریخ 25 شهریور به طرفین ابلاغ شد«. پالایشگاه نفت ستاره 
خلیج  فارس برای اعتراض به این حکم، 15 روز از تاریخ ابلاغ فرصت دارد 

و در غیر این صورت بعد از تاریخ مذکور حکم قطعی و لازم الاجرا است.
اما خبرها حاکی از آن است که با وجود صدور حکم بازگشت به کار 
از سوی اداره کار شهرستان بندرعباس، باز هم نیروهای متقاضی حضور 
در محل کارشان در پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس، امکان حضور پیدا 
نکردند. حدود 100 نفر از نیروهای شاغل پالایشگاه ستاره خلیج فارس که 
از تاریخ 11 شهریور از ورود آنها به محل کارشان در پالایشگاه جلوگیری 
شده بود، صبح دیروز برای حضور دوباره در محل کار خود به پالایشگاه 

ستاره خلیج فارس مراجعه کردند اما باز هم از ورود آنها جلوگیری شد.
 گفتني اســت، اواســط تیرماه امســال کیهان گــزارش داد، مدیر 
نجومي بگیري که حاضر نشد حقوق بیت المال را برگرداند مدیرعامل شرکت 
نفت ستاره خلیج فارس شده است. وي که قبلا مسئولیت شرکت مدیریت 
طرح هاي صنعتي ایران را برعهده داشت، از سوي عادل آذر، رئیس دیوان 
محاسبات به عنوان مدیر نجومي بگیري که حاضر نشد حقوق بیت المال 

را برگرداند، معرفي شده بود.
  عادل آذر در نیمه دوم ســال 95 در مصاحبه اي که اسامي مدیران 
نجومي بگیر را در رســانه ها اعلام کرد، از م.الف به عنوان مدیر شــرکت 
مدیریت طرح هاي صنعتي ایران )که از ســال 92 تا 95 مدیرعامل این 
شرکت بوده است( نام برده و او را یکي از 10 مدیري که با دیوان محاسبات 
همکاري ننموده و اموال و دریافتي هاي نامشــروع خود را بازگشت نداده 

بودند، یاد کرد.
   آذر در مصاحبه خود اعلام کرد: این افراد مبلغي معادل حدود دو 
میلیارد تومان از وجوه پرداخت هاي نامتعارف را به خود اختصاص داده اند 
و تاکنون هیچ رقمي را بازگشــت نداده اند. پس از این اعلام در رسانه ها، 
م.الف از ســمت خود در شرکت مدیریت طرح هاي صنعتي ایران برکنار 
شــد ولي در تیرماه سال 96، به عنوان مدیرعامل بزرگ ترین پالایشگاه 
کشور منصوب گردید. حال بعد از گذشت حدود دو ماه، اولین دسته گل 
این انتصاب به آب داده شد و تعهدات قانوني دولت براي استخدام قانوني 

100 نفر زیر پا گذاشته شده است.

رئیس کل بانک مرکزی در اظهاراتی که کم کم 
صورت تمسخر کارشناسان و منتقدان به خود 
می گیرد، وعده تک نرخی شدن ارز را به زمان 

نامعلومی حواله کرد.
ولی اله ســیف که 10 خرداد امســال در حاشیه 
جلســه هیئت دولت گفته بود »تک نرخی کردن ارز 
یکی از برنامه های قطعی ما در سال جاری است« و 
»نرخ ارز تا پایان سال تک نرخی می شود« روز گذشته 
برای چندمین بار وعده تک نرخی شدن ارز را – این 

بار برای زمانی مبهم- به تعویق انداخت.
به گزارش خبرگزاری ها، روز گذشــته رئیس کل 
بانک مرکزی در حاشــیه مراســم آغــاز اجرای دو 
برنامه  اشــتغال، در پاســخ به پرسشی در خصوص 
زمان یکسان ســازی نــرخ ارز با توجه بــه اقدامات 
اخیری همچون حذف ارز مســافرتی و افزایش نرخ 
مبادله ای گفت: »به تدریج در حال حرکت به سمت 
یکسان سازی نرخ ارز هستیم؛ البته من  اشاره کردم که 
این اقدام، در اوایل دولت دوازدهم صورت می گیرد؛ 
پــس هنوز خیلی فرصــت داریم«! گفتنی اســت، 
رئیس کل بانک مرکزی در دولت یازدهم چندین بار 

وعده تک نرخی کردن نرخ ارز را داد، هم برای سال 
93 و هم برای سال 94 و شش ماه پس از برجام؛ اما 
با گذشت زمان و رسیدن به موعد این وعده ها هیچ 

اتفاقی نیافتاد.
این اظهارات که از ســوی دیگر مسئولان بانک 
مرکزی هم عنوان شــده بود دیگر حالت تمســخر 
کارشناســان و منتقدان به خود گرفته و رئیس بانک 
مرکزی حتی زمان مشخصی را برای عمل به وعده های 
خــود به کار نمی برد و از عبارت مبهم »اوایل دولت 

دوازدهم« استفاده می کند.
همین دســت اظهــارات بود که موجب شــد 
کارشناسان وقعی برای گفته های بانک مرکزی قائل 
نشوند؛ چنان که پیش از این، نایب رئیس اتاق بازرگانی 
ایــران و چین گفت: »وعده  هایی که از ســوی بانک 
مرکزی در مورد تک نرخی کردن ارز داده می شــود 
را نمی توان جدی گرفت.« و عبدالرضا مصری، عضو 
کمیســیون برنامه و بودجه مجلــس نیز اعلام کرد 
شرایط و متغیرهای نظام تک قیمتی )برای نرخ ارز( 

در کشور فراهم نیست.«
از ســوی دیگر سرپرست اســبق وزارت اقتصاد 

با  اشــاره به  مشکلات مربوط به نقل و انتقالات ارزی 
و عدم ورود ســاده پول نفت به کشــور، گفت: قطعا 
تک نرخی کردن ارز بعد از مدتی با شکســت روبه رو 

خواهد شد.
حسین صمصامی گفته است: »تک نرخی کردن 
ارز هنگامی عملیاتی می شــود که بازار وجود داشته 
باشــد و درآمد های ارزی کافی برای حمایت از نرخ 
تعیین شــده داشته باشــیم، اما در حال حاضر که 
درآمدهای نفتی به راحتی وارد کشــور نمی شود و 
در واقع مبادلات ارزی ما با ســایر کشورها با مشکل 
مواجه است، قطعا تک نرخی کردن ارز بعد از مدتی 

با شکست روبه رو خواهد شد.«
کاسپینی ها پای اشتباه خود بایستند!

گفتنی است ولی اله سیف در ادامه اظهاراتش در 
حاشــیه مراسم آغاز اجرای دو برنامه  اشتغال، درباره 
اینکه اگر وی جای سپرده گذاران تعاونی های کاسپین 
بود، اکنون چــه کاری انجام می داد، عنوان کرد که 
من هیچ وقت نمی رفتم در جایی که مجوزی از بانک 
مرکزی ندارد ســپرده گذاری کنم!وی در مورد اینکه 
حال اگر سپرده گذاری کرده و در چنین وضعیتی قرار 

داشتید چه می کردید، گفت که اگر چنین  اشتباهی 
می کردم پای آن می ایستادم!

متأسفانه سیف عملا به سپرده گذاران پیام می دهد 
که بانک مرکزی جوابگوی همه اتفاقات پیش آمده در 
ماجرای کاسپین و موسسات زیرمجموعه آن نیست، 
در حالی که بر اساس اخبار و اسناد منتشر شده، بانک 
مرکزی برای موسسه کاسپین مجوز صادر کرده و نام 
این موسسه در پایگاه اینترنتی این بانک آمده بود. بر 
اساس این اسناد، حتی مدیران وقت بانک مرکزی از 

بالا رفتن تابلوی این موسه هم مطلع شده اند.
اینکه ســیف گفته است سپرده گذاران باید پای 
 اشتباه خود بایستند حرف درستی است اما باید پرسید 
شما که مجوز داده اید نباید پای مجوزتان بایستید؟!

زمان انتخابات ریاست جمهوری وعده داده شد که 
مشکلات پیش آمده پس از ماه ها کشمکش به پایان 
خواهد رسید اما بعد از انتخابات در شرایطی تعیین 
تکلیف بخشی از سپرده گذاران تعاونی های زیرمجموعه 
موسسه کاسپین در دستور کار قرار گرفت و پس از 
کسر مبالغی پرداخت شــد، اما ظاهرا پس از مدتی 

همان هم متوقف شده است.

پس از بارها تکرار وعده های نافرجام

سیف وعده ارز تک نرخی را به زمان نامعلومی موکول کرد

گروه اقتصادی- 
رئیس  سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد، 
10 هزار میلیارد تومــان از 319 هزار میلیارد 
تومان منابع عمومی بودجه سال جاری محقق 

نخواهد شد. 
کســری بودجه در روند بودجه ریزی کشــور ما 
تقریبا به امر متداولی تبدیل شــده اســت، هرچند 
گاهی اوقات اخباری مانند نبود کســری در بودجه 
یک سال به گوش می رسد اما آمارهای بانک مرکزی 
نشان می دهد کسری بودجه تقریبا هر سال دامنگیر 

اقتصاد کشور می باشد. 
در همین راستا برای سال جاری نیز، محمدباقر 
نوبخت، رئیس  ســازمان برنامه و بودجه با اشاره به 
اینکه بودجه عمومی امسال با رقم 319 هزار میلیارد 
تومان به مجلس تقدیم شد، اظهار داشت: »309 هزار 
میلیارد تومان آن با هر بشکه نفت 50 دلار محاسبه 
شــده و با فرض پیش بینی نفت 55 دلاری 10 هزار 

میلیارد تومان نیز برای موضوعاتی مانند ریزگردها، 
صنعت ریلی و آب و فاضلاب پیش بینی شده است، 
البته این قیمت نفت تحقق پیدا نکرد و اکنون متوسط 
نفتمان 47 تا 48 دلار است با این حال قیمت نفت 

در ماه های اخیر به بالای 50 دلار رسیده است.«
وی با  اشــاره به اینکه 283 هزار میلیارد تومان 
از بودجه 294 هزار میلیارد تومانی ســال گذشــته 
محقق شد، بیان کرد: »پیش بینی می شود 309 هزار 
میلیــارد تومان از 319 هزار میلیــارد تومان منابع 

عمومی محقق شود.« 
عدم تحقق 10 هزار میلیارد تومانی بودجه سال 
جاری نشان می دهد منابع درآمدی کشور باز هم با 
کسری مواجه شده و ارقام چهارماهه وضعیت مالی و 
بودجه کشور که توسط بانک مرکزی منتشر می شود 

نیز، موید همین موضوع است. 
براساس آمارهای بانک مرکزی، »تراز عملیاتی« 
بودجه در چهار ماه نخســت ســال جاری، منفی 

27 هزار میلیارد تومان مصوب شــده بود که نشان 
می دهد پرداخت های هزینه ای )جاری( بیشــتر از 
درآمد ها بوده و این به خودی خود نشان دهنده وجود 

کسری می باشد. 
با این حــال، عملکرد چهارماهه دولت از میزان 
مصوب شده هم بدتر بوده و حاکی از کسری 41 هزار 
میلیارد تومانی می باشــد، به عبارت دیگر دولت در 
چهار ماه ابتدایی امســال حــدود 14 هزار میلیارد 
تومان هم بیشتر از رقم، مصوب کسری داشته است. 
ضمن اینکه »تراز عملیاتی و سرمایه ای« بودجه 
کشور نیز در این بازه زمانی، بیش از 16 هزار میلیارد 
تومان کسری داشته که باز هم از رقم کسری مصوب 
شده! بیش از پنج هزار میلیارد تومان بیشتر است. 

آنچه در این میان اهمیت دارد توجه به این نکته 
است که با توجه به آمار بانک مرکزی و مصوب شدن 
کســری 79 هزار میلیاردی تراز عملیاتی و 32 هزار 
میلیاردی تراز عملیاتی و ســرمایه ای برای کل سال 

جاری، احتمالا سخنان نوبخت به معنی اضافه شدن 
10 هزار میلیارد تومان کسری به این ارقام بوده و باید 
منتظر بود تا پایان سال چه رقمی در حوزه عملکرد 

تراز عملیاتی و سرمایه ای کشور ثبت خواهد شد. 
هرچند نوبخت در سخنان خود از واژه »کسری« 
اجتناب کرده و از »عدم تحقق« نام می برد ولی این 
موضوع از اولیات علم اقتصاد است که هرگاه درآمد از 
پرداخت ها در بودجه کمتر باشد، بودجه دچار کسری 
می شــود و طبیعتا وقتی درآمدها کمتر تحقق پیدا 

کند، این کسری تشدید می شود. 
با ایــن وجود، رئیس  ســازمان برنامه و بودجه، 
چنان که تسنیم گزارش داده است، در تعریف جدید 
خود از واژه کســری می گوید: »کسری بودجه بدان 
معناست که مصرفمان را نسبت به درآمدهای محقق 
شده کاهش ندهیم و از جایی آن را تأمین کنیم، اما 
اگر مصرف را به نسبت درآمد کاهش دادیم به معنای 

عدم تحقق است.«

هنوز نصف سال تمام نشده

نوبخت به کسری 10 هزار میلیارد تومانی بودجه 96 اذعان کرد

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت با اشاره به 
اینکه باید تسهیلات به واحدهایی تعلق گیرد که 
مشکل بازار ندارند، گفت: در مورد واحد هایی که 
مشــکل بازار دارند ابتدا باید با برنامه ریزی این 
مشکل را حل کنیم و پس از آن تسهیلات لازم 

را در اختیارشان قرار دهیم.
به گزارش ایســنا، محمد شریعتمداری در جلسه 
ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، 
اظهار داشــت: حدود 40 هزار واحد صنعتی در کشور 
جزیی از شــهرک های صنعتی هســتند و باید دقت 

بیشتری در انتخاب محل ها در دستور کار قرار گیرد. 
وی ادامه داد: نبض صنعت در اختیار شهرک ها و 
نواحی صنعتی است و به طور حتم طلب ما از سازمان 
صنایع کوچک و شــهرهای صنعتی ایران ارائه  برنامه 
در راستای بازسازی و نوسازی صنایع و نیز زمانبندی 

روشن در راستای جهت گیری های توسعه ای است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه تاکیدی 
ندارم منابــع مالی در اختیار واحدهایی قرار گیرد که 
بازار ندارند، اظهار کرد: ابتدای امر باید مشــکل بازار 
واحدهایــی را حل کنیم کــه نمی توانند محصولات 

خود را به فروش برسانند و در صورتی که این مسئله 
حل نشود با ارائه تســهیلات تنها در راستای بدهکار 
شــدن آنها گام برمی داریم و در نهایت اسم کلاهبردار 
رویشان می گذاریم.شــریعتمداری ادامه داد: بنابراین 
باید تســهیلات به واحدهایی تعلق گیرد که مشــکل 
بازار ندارنــد و می توانند محصولات خود را به فروش 
برسانند. در مورد واحد هایی که مشکل بازار دارند ابتدا 
باید با برنامه ریزی این مشکل را حل کنیم و پس از آن 

تسهیلات لازم را در اختیارشان قرار دهیم.
وی در ادامــه با تاکید بر لزوم شــفاف ســازی و 

پاکدســتی در مجموعه ســازمان های دولتی به ویژه 
سازمان های زیرمجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تصریح کرد: باید بدانیم که در همه ســازمان ها رانت 
وجود دارد، اما آنچه که پذیرفتنی نیست عدم شفافیت 

است و باید با این مسئله مقابله کرد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: باید واگذاری 
شرکت ها به افرادی انجام گیرد که اهلیت دارند. امکانات 
دولت دراختیار ملت ایران است و باید در جهت خدمت 
به آنها ارائه شــود و هر کسی به عنوان طعمه به این 

امکانات نگاه کند، دشمن ماست.

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

به واحدهای بدون بازار تسهیلات نمی دهیم

اصفهان- خبرنگار کیهان:
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان لرستان گفت: 
ظرفیت تولید و تنــوع محصولات فولاد مبارکه روز به روز در 

حال افزایش است.
محمدرضا صفی خانی در بازدید از شرکت فولاد مبارکه افزود: یکی از 
سیاست های اقتصاد مقاومتی تقویت زنجیره تولید فولاد است، بنابراین 
با توجه به ساختاری که در فولاد مبارکه است و ظرفیت های توسعه ای 
که در حال اجراســت، هم در ایجاد اشتغال و هم تولید می توان به آن 

تکیه کرد.
وی افزود: در حال حاضر 24 واحد صنعتی استان لرستان از تولیدات 
فولاد مبارکه اســتفاده می کنند و با توجه به اینکه می خواهیم زنجیره 
تولید را در واحدهای صنعتی و به ویژه فلزی بیشتر حمایت و تقویت 
کنیم، در حال رایزنی با مدیران شرکت برای ارتقای سهم استان لرستان 

از محصولات این شرکت هستیم.
وی گفت: کیفیت محصولات این شرکت بسیار عالی است؛ به گونه ای 
که رضایت کامل مصرف کننده را در پی دارد و با توجه به اینکه قیمت 
تمام شده محصولات این شرکت کمتر از مشابه خارجی است؛ به نظر 

می رسد باید بیش از پیش به ارزش تولید داخل توجه شود.
صفی خانی تاکید کرد: باید حمایت جدی از تولید داخلی مد نظر قرار 
گیرد و با استفاده از اعمال تعرفه ها و ابزارهای مختلف از تولید داخلی 
حمایت شود تا هیچگاه در هیچ یک از کارخانه های تولید فولاد دپوی 

محصول نداشته باشیم و همواره تقاضا بر عرضه پیشی داشته باشد.

مدیرکل دامپزشــکی استان تهران گفت: به هیئت های 
مذهبی تأکید می شــود که از ذبح دام زنده بدون رعایت 
معاینات و نظارت های بهداشتی در مقابل دسته های مذهبی 

خودداری کنند.
علی اصغر برائی نژاد در گفتگو با تسنیم اظهار کرد: مردم وضعیت 
هشدار مربوط به بیماری تب کریمه کنگو را جدی بگیرند و دام مورد 
نیاز خود را از مراکز مجاز و تحت نظارت های بهداشتی تهیه کنند.
وی افزود: درصورتی که مردم دام مورد نیاز خود را از دوره گردها 
خریداری نکنند، دیگر آنها نیز بازار نخواهند داشــت هرچند که در 
کنار این امر دستگاه های مسئول برخورد لازم را انجام خواهند داد.
مدیرکل دامپزشــکی اســتان تهران با بیان اینکه مردم نکات 
بهداشتی را برای حفظ سلامت خود جدی بگیرند ادامه داد: در ایام 
ماه محرم با توجه به افزایش تقاضا برای ذبح دام، نظارت ها تشدید 

و توصیه های ما تأکید می شود.
وی با  اشاره به  رسم ذبح دام زنده در مقابل هیئت های مذهبی 
تصریــح کرد: ذبح دام در ملأ عام با توجه به بیماری های موجود و 

قابل انتقال به انسان خطرآفرین است.
برائی نژاد گفت: به هیئت های مذهبی این تأکید می شود که از 
ذبح دام زنده بدون رعایت معاینات و نظارت های بهداشتی در مقابل 

دسته های مذهبی خودداری کنند.
برائی نژاد با بیان اینکه برای حفظ سلامتی مردم و امنیت غذایی 
آنها برخورد قانونی با ناقضان ذبح غیربهداشتی صورت می گیرد گفت: 
عرضه و فروش دام، خارج از چهارچوب بهداشتی تعیین شده غیرمجاز 
است و به مردم توصیه می شود گوشت خود را از واحدهای مجاز و 
کشــتارگاه ها تهیه کنند. با توجه به مخاطرات بهداشتی موجود آیا 
این الزام وجود دارد دام در خیابان و جلوی صف عزاداری ذبح شود؟
وی با تأکید بر اینکه حفظ ســلامت مردم در اولویت قرار دارد 
عنوان کرد که کشــتار دام خارج از ضوابط بهداشــتی دامپزشکی، 

ممنوع است.

عضو هیئت مدیره صندوق توسعه صادرات 
زعفران گفت: امارات و اســپانیا در زعفران 
ایرانی تقلب می کنند و هلند به دنبال جایگزین 
کردن افغانستان به جای ایران در بازار جهانی 

است.
به گزارش خبرگزاری فارس، فرهاد ســحرخیز 
در یک نشست خبری با اعلام این خبر که زعفران 
ایران در جشــنواره مــواد غذایی بلژیــک، جایزه 
خوش طعم ترین غذای جهان را از آن خود کرد اظهار 
داشت: زعفران و چای ایرانی از سوی 150کارشناس 

جایزه سه ستاره را از آن خود کردند.
وی با اظهار تاســف از تقلباتی که توسط برخی 
کشــورها روی زعفران ایرانی انجام می شود، گفت: 
امارات سالانه 50 تن زعفران ایرانی وارد می کند، ولی 
جالب است که در آمار صادرات و خروجی این کشور 
100 تن زعفران از امارات خارج می شــود و اسپانیا 
هم با آنکه 70 تن زعفران از ایران وارد می کند، اما 
آمار صادرات این کشور 130 تن اعلام می شود، یعنی 
چیزی به نام شــبه زعفران که ترکیبی از رنگ های 
خوراکی و ریشه زعفران است، را به عنوان زعفران 

ایرانی در دنیا می فروشند.

براساس گفته های یک مسئول صادرات زعفران

امارات و اسپانیا در زعفران ایرانی تقلب می کنند

عضو هیئت مدیره صندوق توسعه صادرات زعفران 
درمورد تقلبات زعفران که حتی در داخل کشور هم 
اتفاق می افتد، اظهار داشــت: در خوش بینانه ترین 
حالــت رنگ های شــیمیایی خوراکی را با ریشــه 

زعفران و زعفران سرگل خیس کرده، دم می کنند، 
تا ســفیدی های ریشه رنگ قرمز را به خود بگیرد و 
بعد در بسته بندی زعفران اصل آن را می فروشند که 

این هم یک نوع تقلب سالم است.

سحرخیز اضافه کرد: اما متاسفانه در نوع دیگری 
از تقلب که برای ســلامتی انســان هم مضر است، 
از رنگ های شــیمیایی قالی و مــوادی به نام رنگ 
تارترازین صنعتی استفاده می کنند که ریشه سفید 
زعفران را با این رنگ ها ترکیب کرده و با نام زعفران 

اصلی می فروشند.
وی با انتقاد از سیستم نظارتی کشور بر سلامت 
و کیفیت محصولات خاطرنشان کرد: یک ایرادی که 
به واحدهای نظارتی ما وارد است این است که فقط 
واحدهــای پروانه دار را کنترل می کنند و نظارت بر 
واحدهای غیرمجاز که برعهده بهداشت و تعزیرات 
است معلوم نیست به چه شیوه ای انجام می شود که 

به راحتی این اتفاقات می افتد.
وی قاچاق پیاز زعفران به افغانستان را یکی دیگر 
از مشکلات دانست و با اشاره به ورود هلندی ها برای 
کشت پیاز زعفران در زمین های بکر افغانستان گفت: 
بــرای اینکه ایران را از بــازار زعفران حذف کنند، 
می خواهند افغانستان را جایگزین کنند و بدتر آنکه 
برخــی از تجار افغانی به ایــران آمده، زعفران ما را 
می خرند و در دنیا به نام زعفران افغانستان با کیفیت 

بالا می فروشند.

ســازمان استاندارد در حالی خودروســازان را ملزم به 
رعایت برخی استانداردهای جدید کرده است که کارشناسان 
معتقدند با تحقق این امر، قیمت خودرو افزایش خواهد یافت.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، »مردم باید بدانند که با اعمال 
استانداردهای جدید دیگر خبری از خودروی ارزان قیمت 20 تا 25 
میلیون تومانی در بازار نخواهد بود و طبیعتا قیمت خودروها گران تر 
از این خواهد شــد«؛ این سخنان مدیرکل صنایع خودرو و نیروی 
محرکه است که اعتقاد دارد با رعایت استانداردهای جدید سازمان 
ملی استاندارد از سوی خودروسازان و ارتقای کیفیت خودروها، گران 
شدن آنها حتمی است. این در حالی است که بسیاری از کشورهای 
پیشرفته همواره همگام با توسعه خودروها، شرایط فروش مناسب 
و مقرون به صرفه برای مشتریان را فراهم می کنند و اساسا رعایت 
استانداردهای خودرو الزامی است اما گویا در ایران استانداردسازی 
جزو آپشــن های خودرو به شــمار می رود و بــر روی قیمت نهایی 

تاثیرگذار خواهد بود.
کارشناســان معتقدند با الزام رعایت اســتانداردهای خودرویی 
احتمالا قیمت خودروهای داخلی افزایش خواهد یافت و بسیاری از 
خودروهای موجود در بازار قادر به پاس کردن استانداردها نخواهند 
بود و در نتیجه از بازار حذف می شوند که این امر موجب می شود تا 

مردم برای خرید خودرو بیشتر دچار مشکل شوند.
 نیــره پیروزبخت رئیس ســازمان ملی اســتاندارد ایران درباره 
اینکه برخی مسئولان خودروسازی عنوان کرده اند که برای رعایت 
استانداردهای 83 گانه خودروهای داخلی تا خرداد98 فرصت وجود 
دارد، گفت: این موضوع در زمان وزیر سابق صنعت در شورای سیاست 
گذاری استاندارد خودروها مطرح شد که آخرین مهلت برای تطبیق 
با استانداردهای جدید اول دی ماه 97 مقرر شد و هیچ گونه فرصت 

دیگری به خودروسازان داده نخواهد شد.
 در همین خصوص وحید مرندی مقدم معاون نظارت ســازمان 
اســتاندارد با بیان اینکــه خودروهای داخلی با تجهیز شــدن به 
استانداردهای جدید احتمالا گران خواهند شد معتقد است: سیستم 
اضطراری پیشــرفته خودرو و هشدار انحراف دو تکنولوژی مهم روز 
خودرو به حساب می آیند که تجهیز خودروها به این استانداردهای 

نوین،به گرانی بیشتر خودرو منجر می شود.
فرید زاوه کارشناس خودرو نیز درخصوص افزایش احتمالی قیمت 
خودروهای داخلی در سال آینده اظهار کرد: رعایت استانداردهای 
جدید از الزامات صنعت خودرو کشــور است و این اولین بار نیست 
که چنین تصمیمی اتخاذ شده است و سابق بر این نیز توقف تولید 

پیکان به همین دلیل صورت گرفت.
وی افزود: با لزوم رعایت اســتانداردهای جدید به طور طبیعی 
برخی از خودروها از بازار حذف خواهند شد و شرکت های خودروساز 
باید خلاء آنها را پر کنند و طبیعتا نزدیک ترین خودرو به لحاظ قیمتی 

جای آنها را خواهد گرفت.
این کارشــناس خودرو بیان کرد: رعایت اســتانداردهای جدید 
موجب حذف خودروهای زیر 30 میلیون می شود و حدود 65 تا 70 
درصد بازار خودرو خالی خواهد شد که این امر بازار این محصول را 

به چالش خواهد کشید.

رئیس مرکــز برنامه ریــزی و نظارت بر 
دخانیات کشــور گفــت: در حال حاضر 80 
درصد نیاز کشور در بخش توتون از کشورهای 
تامین  و هندوستان  آفریقا  آمریکای لاتین، 

می شود.

علی اصغر رمزی در گفت وگو با ایســنا با بیان 
اینکه 20 درصد از نیاز کشور در بخش کشت توتون، 
تولید داخلی اســت اظهار کرد: 80 درصد توتون 
مورد نیاز کشــور را از آمریکای لاتین، قاره آفریقا 
و هندوســتان و برخی دیگر به ایران وارد می شود.

وی ادامه داد: با پنج برابر کردن تولید توتون، نیاز 
کارخانه های سیگارســازی کشور تامین می شود و 
نیازی به واردات نخواهد بود.رئیس مرکز برنامه ریزی 
و نظارت بر دخانیات کشــور با اشاره به اینکه باید 
بتوانیم در بحث توتون به اندازه نیاز کشــور، تولید 

داشته باشیم خاطرنشان کرد: در حال حاضر 9 هزار 
تن توتون از شش هزار هکتار زیر کشت، برداشت 
می شود و طبق برنامه ریزی های انجام شده در پایان 
برنامه ششــم توسعه باید به تولید توتون به میزان 

40 تا 50 هزار تن در کشور برسیم.

یک مسئول دخانیات:

80 درصد توتون مورد نیاز کشور وارد می شود

کارشناسان مطرح کردند

استاندارد بهانه گرانی خودرو 
در سال 97


